
ZADEVA: Srečanje g. Ministra Gregorja Golobiča s predstavniki GZS v Novi Gorici 18.2.2009 

Boris Nemec, predstavnik različnih teles v GZS in predsednik Foruma za Goriško-Združenje za preporod 

Goriške, prosim  g. ministra za odgovore o sledečih odprtih vprašanjih s področja visokega šolstva. 

1. Kdaj bo ukinjen izreden študij in zaposlenim ponujene enake možnosti brezplačnega študija 

kot sedanjim rednim  študentom tako, da državne univerze zagotovijo: 

a) Visokošolski predavatelji  morajo iste vsebine predavati enkrat dopoldne in enkrat v 

večernih urah tako, da je vsem študentom omogočen reden obisk predavanj ( primer 

zgleda je  državna Univerza v Nevadi). 

b) Državne univerze morajo zagotoviti predavanje istih vsebin tudi  v regijskih središčih, 

če je tam dovolj veliko  število študentov, ki bodo obiskovali predavanja ( n.pr. 20 

študentov) .  Primer vzgleda: UCLA ima zelo veliko kampusov po Kaliforniji. 

c) Vsa regijska središča oz njihove občine naj bi prispevale  od 1000- 2000 € letno državi  

za vse redno vpisane študente, ki  obiskujejo predavanja v njihovih  regijskih 

središčih 

Pojasnilo:  Država plačuje tri državne univerze v Ljubljani, Mariboru in na Obali in tako te tri regijska 

središča  privilegira, ker imajo od tega velike finančne koristi na račun vseh državljanov RS in še posebej 

privilegira študente iz teh treh mest. Vsi zaposleni na univerzah prispevajo dohodnino lokalni občini, kar 

izvira iz državnega proračuna;  tisoči študentov pa prinašajo velike izredne prihodke v ta tri mesta.  

Nova Gorica in njeno prebivalstvo in podjetja plačujejo davke v proračun za te tri državne  univerze in, če 

želijo pospešiti lasten razvoj tudi z uvajanjem visokošolskih ustanov, morajo dodatno prispevati  finančna 

sredstva  za privatne visokošolske ustanove, saj se državne univerze na taka povabila  praviloma ne 

odzivajo. Državne univerze pojasnjujejo, da jim država ne plača dodatnih stroškov za izvajanje rednega 

visokošolskega izobraževanja na dislociranih lokacijah, četudi je za to veliko povpraševanja. Pripravljene 

pa so ponuditi le izreden študij, če ni potrebna druga študijska infrastruktura, kar je seveda 

dobičkonosno samo za njihove profesorje. 

Dodatno pojasnilo: država Nevada je leta 1929 popolnoma prepovedala igralništvo. Edini razlog, da ga je 

leta 1932 ponovno dovolila je bil, da gredo vsi igralniški davki za visokošolsko izobraževanje. Še danes gre 

36%  vseh igralniških davkov za visokošolsko izobraževanje, čeprav je davčna stopnja le 8,5%. 

 

2. Ali minister razmišlja  o tem , da bi se leta  študija študentov skrajšala  in povprečna ocena 

izpitov dvignila na ta način, da bi jih nagradil z delnim  ali celotnim odpisom   finančnih 

obveznosti , ki nastajajo zaradi študija. Študent bi moral ob prvem vpisu podpisati pogodbo, 

da ga država kreditira ( recimo 2000 € na leto za plačilo šolnine državi). Študent pa bo po 

opravljeni diplomi  delno vrnil kredit ali tudi ne, glede pač na uspešnost študija  ( število let 

študija in povprečna ocena izpitov) in vrsto študija, ki ga želi država bolj vzpodbujati. 


